

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学号: 19920111152813

UDC_____

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

适用于细胞和生物分子的动态拉曼检测系
统及关键技术研究

Research on Dynamic Raman Detection for Cell and
Biomolecule and Its Key Technologies

朱 朝 军

指导教师姓名: 王 磊 副教授

专 业 名 称: 测试计量技术与仪器

论文提交日期: 2014 年 4 月

论文答辩时间: 2014 年 5 月

学位授予日期: 2014 年 6 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2014 年 5 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

摘要

细胞和生物分子领域的发展对研究技术和手段的一个迫切需求，就是要解决生命过程的动态检测问题，才能更深一步探究细胞和生物分子中伴随动态过程的一系列物质和能量的变化，对医学或生物分子学的发展具有重大意义。另一方面，拉曼光谱作为在分子水平上反映物质组成的“指纹”信息，在细胞和生物分子领域的应用日趋广泛；而表面增强拉曼技术（SERS）的发展，使得具有表面增强拉曼效应的金属纳米粒子在相关领域的应用日益受到人们关注。

将表面增强拉曼技术应用于细胞和生物分子的动态检测，是解决医学或生物学中对动态生命过程进行研究的一个重要方法，也是“973”项目“适合于细胞和生物分子动态监测的高时空分辨拉曼光谱技术”的重要目标之一。本论文是该项目的一部分，主要任务是通过将表面增强拉曼技术和共焦显微技术的整合，构建对活细胞内 SERS 纳米粒子具有动态拉曼检测能力的系统。具体完成的任务包括：（1）搭建用于系统实现的软件架构，对系统涉及的软硬件部分进行集成；（2）对系统所有的硬件部分进行二次开发实现硬件设备的软件控制；（3）获取并处理样品的共焦显微图像，实现对目标的识别检测；（4）研究开发细胞等生物样品内表面增强拉曼纳米粒子的动态追踪算法，实现对样品动态拉曼信号的获取。

本文研究的创新点包括：一是提出了一种建立在局部搜索基础上的全局最优追踪方法，将对单粒子目标的追踪限定在满足条件的有限区域内，而对粒子间的匹配则采用了归一化加权处理来量化相似度判据，并通过寻找全局最优解的方式实现对目标粒子的动态追踪定位，最后采用 Kalman 滤波的方法对目标定位进行最优预测；二是实现对粒子显微图像的分割处理，尤其是重叠粒子图像的分割，采用灰度骨架和距离变换的组合方法完成对粒子目标的识别检测，并对动态追踪过程中的粘连重叠和分裂拆分问题，提出了一种适用于粒子追踪算法的双向多节点数据链表；三是构造了动态拉曼检测系统，通过对激光、光谱仪器和光路部件的有序控制，实现时空序列的动态拉曼光谱的获取。

关键词：拉曼光谱；粒子追踪；动态拉曼检测

(此页留白)

厦门大学博硕士论文摘要库

Abstract

With the development of cell and biomolecule field, technique and method for researching are being put into a higher level. Its sole purpose has been to find solutions to the problem of dynamic detection in their process of life. Then further exploration of a series of changes in material and energy of cells and biomolecule can be gone on. And it is great significant for the development of medical or biomolecule. On the other hand, the Raman spectrum which reflects fingerprint information of material composition at the molecular level is being used in cellular and biomolecule field more and more widely. Along with the technology of Surface-Enhanced Raman Scattering(SERS) development, the application of metal nanoparticle which shows SERS effect in these fields is been paid more and more attention.

One of the important ways to study the dynamic process of life in medicine or biology is to apply SERS technique to dynamic detection of cells and biomolecule, which is one of important aims of the national 973 research project, High Spatial Temporal Raman Spectroscopy Method for the Dynamic Detection of Living Cell and Biomolecule. This paper is a part of the project. Its main aim is to construct a new system which is able to detect dynamically SERS nanoparticle in living cell by integrating SERS and confocal microscopy technique. Specific tasks include: (1) establishing the software architecture of system, and integrating the hardware and software involved in system; (2) doing secondary development of all the hardware in order to control them by using of software; (3) acquiring and processing confocal images, implementing target detection and recognition; (4) researching and developing the dynamic target tracking algorithm of SERS nanoparticle in living cell and so on, and accomplishing the aim of acquiring dynamic sample Raman spectra finally.

The research innovation of this paper is showed as follows. Firstly, a global optimization tracking algorithm based on local search is proposed, the tracking of single particle target is limited in definite area satisfying certain conditions, then the normalized weighted method is used to match different particles so as to quantify

similarity criterion, and a way of globally optimal solution is adopted for tracking and locating of dynamic target particle, finally the Kalman filter is used to predict target position optimally. Secondly, the segmentation of particle image is accomplished effectively, especially gray-scale skeleton and distance transform are mainly combined to segment image of overlapping particles to complete the identification and detection of particle target; besides a bidirectional multi node data list which is suitable for particle tracking algorithm is proposed to process overlap and split of particles during the period of dynamic tracking; Thirdly, the dynamic Raman detection system is constructed, the dynamic spatial temporal sequence of Raman spectra can be obtained by controlling laser, spectrum instrument and optical components orderly. Finally, the system capabilities of tracking moving object and obtaining dynamic Raman spectra are verified by a series of experiments.

Keywords: Raman Spectra; Particle Tracking; Dynamic Raman Detection

目录

摘要	I
目录	V
第一章 绪论	1
1.1 课题研究的背景和意义	1
1.1.1 课题应用的细胞和生物分子学背景	1
1.1.2 拉曼检测技术的应用发展	2
1.2 动态拉曼检测系统及关键技术概述	2
1.3 国内外研究现状	3
1.4 本文的研究内容和全文结构	5
1.4.1 主要研究内容	5
1.4.2 全文结构	6
第二章 动态拉曼检测系统	7
2.1 动态拉曼检测系统硬件结构	7
2.2 动态拉曼检测系统功能分析	8
2.2.1 动态检测系统功能层次分析	8
2.2.2 动态检测系统功能定义与描述	10
2.2.3 系统实现的影响因素	11
2.3 本章小结	11
第三章 粒子图像的分析与处理	13
3.1 粒子图像的特征	13
3.1.1 粒子图像特点	13
3.1.2 粒子运动模式	14

3.2 现有的相关图像处理方法	15
3.2.1 现有相关图像去噪方法概述.....	15
3.2.2 现有相关图像信号增强方法概述.....	18
3.3 粒子图像的处理和目标分割	21
3.3.1 粒子图像的预处理.....	21
3.3.2 粒子图像分割定位.....	23
3.4 用于目标追踪的特征提取	28
3.4.1 粒子图像特征挖掘.....	29
3.4.2 用于追踪的粒子图像规范化处理.....	31
3.5 本章小结	32
第四章 粒子追踪算法研究	33
4.1 粒子追踪算法的任务要求	33
4.2 粒子追踪算法实现结构	33
4.2.1 粒子追踪过程中的定义.....	34
4.2.2 追踪过程中粒子事件的统计分析.....	35
4.2.3 粒子追踪算法框架.....	37
4.3 基于局部搜索的全局最优追踪算法的研究	38
4.3.1 追踪过程中的局部搜索.....	38
4.3.2 全局最优化追踪算法.....	39
4.3.3 算法数据结构及实现.....	45
4.4 用于粒子位置预测的 KALMAN 滤波	48
4.4.1 离散 Kalman 滤波算法.....	48
4.4.2 基于随机线性离散 Kalman 滤波的粒子位置预测.....	51
4.5 实验结果	53
4.6 本章小结	57
第五章 动态拉曼检测系统软件结构分析与设计	59

5.1 动态拉曼检测系统需求分析	59
5.1.1 动态拉曼检测系统定义.....	59
5.1.2 动态拉曼检测系统运行流程模型分析.....	60
5.1.3 动态拉曼检测系统运行需求分析.....	61
5.1.4 系统硬件构成及实现需求.....	63
5.2 动态拉曼检测系统软件设计	65
5.2.1 人机界面设计.....	65
5.2.2 硬件控制管理模块设计.....	66
5.2.3 数据和文件模块设计.....	66
5.3 系统硬件控制及实现	67
5.3.1 硬件控制流程.....	67
5.3.2 系统硬件控制实现.....	68
5.3.3 系统动态光谱的获取实现.....	69
5.4 本章小结	71
 第六章 总结与展望	 73
 参考文献	 75
 致 谢	 81
 攻读硕士学位期间参与的科研项目	 83
 攻读硕士学位期间取得的科研成果	 85

(此页空白)

厦门大学博硕士论文摘要库

Contents

Abstract.....	I
Contents... ..	V
Chapter 1 Introduction	1
1.1 Background and Significance of the Research.....	1
1.1.1 Background of Cell and Biomolecule.....	1
1.1.2 Development About Raman Detection	2
1.2 Overview on Dynamic Raman Detection.....	2
1.3 The Current Research Situation.....	3
1.4 Contents and Constitute of the Dissertation.....	5
1.4.1 Major Work of The Dissertation.....	5
1.4.2 Organization of The Dissertation.....	6
Chapter 2 Dynamic Raman Detection System.....	7
2.1 Hardware Structure of The System.....	7
2.2 Function Analysis of The System.....	8
2.2.1 Analysis of The Functional-level.....	8
2.2.2 Definition and Description of Function	10
2.2.3 Influencing Factors on Implementation of System.....	11
2.3 Brief Summary	11
Chapter 3 Analysis and Processing of Particle Image	13
3.1 Characterization of Particle Image	13
3.1.1 Characteristic of Particle Image.....	13
3.1.2 Motor Pattern of Particle.....	14

3.2 Existing Processing Method	15
3.2.1 Overview on Existing Image Denoising Method.....	15
3.2.2 Overview on Existing Image Enhancement.....	18
3.3 Particle Image Processing and Target Segmentation	21
3.3.1 Preprocessing of Particle Image.....	21
3.3.2 Segmentation and Localization of Particle	23
3.4 Feature Extraction For Target Tracking	28
3.4.1 Feature Mining of Particle Image	29
3.4.2 Normalization Processing For Particle Tracking.....	31
3.5 Brief Summary	32
Chapter 4 Research of Particle Tracking Algorithm	33
4.1 Requirement of Particle Tracking Algorithm	33
4.2 Structure of Particle Tracking Algorithm	33
4.2.1 Definition in The Process of Tracking.....	34
4.2.2 Statistical Analysis of Particle Event.....	35
4.2.3 Frame of Particle Tracking Algorithm.....	37
4.3 Global Optimal Tracking Based on Local Searching	38
4.3.1 Local Searching During Tracking.....	38
4.3.2 Gloal Optimal Tracking Algorithm.....	39
4.3.3 Data Structure and Implementation of Algorithm	45
4.4 Kalman Filtering for Particle Forecasting	48
4.4.1 The Discrete Kalman Filtering.....	48
4.4.2 Particle Forecasting Based on Stochastic Linearization Kalman.....	51
4.5 Experimental Results	53
4.6 Brief Summary	57
Chapter 5 Analysis and Design of Software of System	59

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库